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JORNADA DE TREBALL DELS SOCIALDEMÒCRATES

El PS aposta per un model fiscal
senzill i adaptat a la realitat

ENRIC GUINART*
ANDORRA LA VELLA

33 Membres del PS escolten les explicacions de Duran, ahir al matí a l’Art Hotel.

LAURA JUSTICIA

El model dels
socialdemòcrates
prioritza no alterar
l’activitat empresarial

Duran diu que els
impostos indirectes
estan configurats
defectuosament

L’
objectiu és fer un sistema
fiscal simple i basat en la
realitat i això implicarà
que el que guanya més

haurà de tributar més». Així resu-
mia ahir Josep Maria Duran, profes-
sor de la Facultat d’Econòmiques de
la Universitat de Barcelona, les bases
sobre les quals se sustentarà la pro-
posta de reforma de la fiscalitat que
està dissenyant l’Alternativa de cara
a les pròximes eleccions generals.

I és que el debat i l’anàlisi del mo-
del fiscal andorrà va centrar una jor-
nada de treball organitzada pel Par-
tit Socialdemòcrata i en què també
s’hi van veure representants de Re-
novació Democràtica, el principal
soci del PS a l’Alternativa, com és el
cas del conseller general i president
de RD, Ricard de Haro. Durant el
matí de treball, que va tenir com a
escenari l’Art Hotel de la capital, Du-
ran va exposar les grans línies de
l’arquitectura fiscal en la qual apos-
ten els socialdemòcrates que consis-
teix en «fixar unes figures impositi-
ves adaptant-se a la realitat econòmi-
ca» i, per tant, «si a un li van bé les
coses ha de contribuir més que si li
van malament». Més concretament,
el professor va indicar que «es tracta
d’aprofitar allò bo que s’ha fet en els
altres llocs adaptat a les peculiari-
tats i necessitats andorranes». O si-
gui, «en lloc de fer tantes figures, fer
el que es fa a tot arreu, un impost
general sobre el consum». En aquest
sentit, el professor va explicar que
en el sistema implantat pel Partit Li-
beral, «en teoria» els empresaris no
paguen impostos perquè no hi ha
cap impost que gravi beneficis i hi
ha impostos indirectes sobre el con-
sum. No obstant això, «aquests im-
postos indirectes estan configurats
d’una manera defectuosa tècnica-
ment i fa que moltes vegades siguin
els empresaris els que els paguin»,
quan «a tot arreu els impostos sobre
els consum no són les empreses que
els paguen» sinó els consumidors.
Igualment, l’assessor del PS també
va remarcar que «el que no té sentit
és fer tributar sempre el mateix vagi
com vagi l’economia, això no té cap
ni peus, el que seria normal és que
automàticament, sense haver de
canviar la normativa, s’adaptin».

EVITAR LA SELVA IMPOSITIVA / El presi-
dent Grup Socialdemòcrata, Jaume
Bartumeu, va deixar molt clar que
«el que volem els socialdemòcrates

és intentar que el sistema fiscal no
alteri la conducta de les empreses»,
és a dir, «que no les condicioni i que
no els distorsioni l’activitat i que
ajudi tothom a contribuir als ingres-
sos públics en base a les capacitats
econòmiques de cadascú». A més, el
líder de l’Alternativa i candidat dels
socialdemòcrates per als comicis de
l’any vinent va explicar que el dis-
seny de la proposta fiscal té com a
punt d’origen el que ja es va plas-
mar en el seu dia al programa elec-
toral del 2005 que «encara avui és vi-
gent» i «en el qual es parla que hi ha
d’haver una combinació d’imposició
directa i indirecta». Per a la imposi-
ció indirecta, «s’ha d’anar a un im-
post sobre el valor afegit», és a dir, a

un IVA generalitzat per tal «d’elimi-
nar aquesta mena de selva de diver-
ses figures indirectes que els liberals
han anat situant en les angoixes
dels empresaris d’aquest país». I la
tributació directa consistiria en gra-
var els beneficis de les empreses.

Bartumeu va ressenyar que el do-
cument que va presentar ahir Du-
ran no és el definitiu: «D’avui no en
surt cap document, el professor està
acabant un informe que s’enllestirà
en les properes setmanes i servirà de
punt de referència perquè la comis-
sió d’Economia del PS i els altres
membres de l’Alternativa puguin
acabar de vertebrar la nostra propos-
ta de reforma fiscal». H
*eguinart@andorra.elperiodico.com
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LÍDER DE L’ALTERNATIVA

«El que volem és intentar
que el sistema fiscal no
alteri la conducta de les
empreses, és a dir, que
no les condicioni i no els
distorsioni l’activitat»

EVITAR PERJUDICIS

‘‘

DURAN
JOSEP MARIA

PROFESSOR I ASSESSOR DEL PS

«L’objectiu és fer un
sistema fiscal simple i
basat en la realitat i això
implicarà que el que
guanya més haurà de
tributar més»

L’OBJECTIU

«Els impostos indirectes
estan configurats d’una
manera defectuosa
tècnicament i fa que
siguin els empresaris els
que els paguin»

ELS PROBLEMES

«S’ha eliminar aquesta
selva de diverses figures
indirectes que els liberals
han anat situant en les
angoixes dels empresaris
d’aquest país»

ORDRE IMPOSITIU

Bartumeu: «Mai no ens situarem en
una pressió fiscal elevada o exagerada»
b

E. G.
ANDORRA LA VELLA

bEl líder de l’Alternativa
insisteix que el sistema
que defensen mantindrà
la baixa tributació

Després de la intensa jornada de tre-
ball, el president del Grup Social-
demòcrata, Jaume Bartumeu, va vo-
ler insistir que el sistema fiscal amb
què treballa l’Alternativa en cap cas
suposarà una càrrega insuportable
per a l’empresari ja que mantindrà
una pressió fiscal baixa.

Així, Bartumeu va remarcar que
els socialdemòcrates defensen una
«Andorra com un país que vol sortir

de la zona gris i tenir un embranca-
ment més positiu amb la Unió Euro-
pea» i, per tant, «sortir del paradís
fiscal vol dir tenir un sistema tribu-
tari el més senzill possible, el menys
honrós possible per a les empreses i,
per tant, mai no ens situarem en
una pressió fiscal elevada o exagera-
da». I és que el líder de l’Alternativa
considera que aquesta reforma del
sistema fiscal va implícitament lliga-
da amb les relacions futures del
Principat amb Europa: «Si Europa

veu que ens estem movent en la
bona direcció tindrem un diàleg
franc i positiu».

D’altra banda, i tenint en comp-
te que el desplegament impositiu
del Govern liberal és diametral-
ment oposat al que defensa el PS,
Bartumeu va afirmar que la posa-
da en marxa del model social-
demòcrata no serà flor d’un dia ja
que «som conscients que el nostre
model fiscal no el podem implan-
tar l’endemà d’haver guanyat les
eleccions perquè n’hi ha un que
està funcionant». Per tant, «s’ha
d’analitzar tècnicament el procés,
el període i els terminis de substi-
tució d’una figura impositiva per
una altra». H

«El nostre model fiscal
no el podem implantar
l’endemà d’haver guanyat
les eleccions», recorda

33 Jaume Bartumeu, ahir.

Contacte constant
amb l’empresariat
33 El president del Grup Social-
demòcrata, Jaume Bartumeu, va
avançar que un cop tinguin en-
llestida la proposta sobre fiscali-
tat es posaran en contacte amb
els empresaris del país per
conèixer el seu parer: «El cap de
llista designat pel PS està par-
lant amb molta gent i amb els
empresaris, escoltant les seves
preocupacions i tant bon punt
tinguem a punt de fer públic l’in-
forme l’anirem a explicar i a re-
collir les inquietuds», va dir.



DIUMENGE

18 DE MAIG DEL 2008

DIARI D’ANDORRA

7NACIONAL

POLÍTICA

El PS estructura el sistema impositiu
que defensarà a les properes generals

L’expert que els assessora afirma que l’objectiu és “adaptar-se a la realitat econòmica”
D. M. 

Andorra la Vella

L’Alternativa comença a es-
tructurar el programa fiscal que
defensarà a les eleccions gene-
rals del 2009. Ahir va organitzar
una jornada de treball en què els
assistents van tenir l’oportunitat
d’escoltar el professor Josep
Maria Duran, que assessora la
formació en aquesta matèria i
que prepararà un informe que ha
de servir en paraules del presi-
dent del grup parlamentari so-
cialdemòcrata i ja candidat als
comicis de l’any que ve, Jaume
Bartumeu, de “punt de referèn-
cia” per a “acabar de vertebrar la
nostra proposta de reforma fis-
cal”. El polític va indicar que no
estarà molt allunyada de la que
ja van defensar el 2005 i que
passa per “eliminar aquesta sel-
va de figures indirectes que crea
preocupacions i angoixes als
empresaris” i establir una mena
d’IVA generalitzat i un impost
directe sobre els beneficis de les
empreses. 

De la seva banda, Josep Ma-
ria Duran va indicar que la pro-
posta passa per “fixar unes figu-
res impositives que funcionin
adaptant-se a la realitat” i que,
per tant, “si a un li van bé les
coses que hagi de contribuir més
que si li van malament i que si es
consumeix més es recapti més
pel consum”. 

Duran va afegir que amb el
sistema actual  “els empresaris
en teoria no paguen impostos, no
hi ha cap impost que gravi bene-
ficis, són indirectes sobre el con-
sum, però estan configurats de
manera defectuosa i provoca que

moltes vegades siguin els
empresaris qui els paguin”.
L’alternativa és un impost gene-
ral sobre el consum que “són les
empreses que els gestionen, però
el paguen els consumidors

finals” i, a canvi, va continuar
Duran, s’estableix “imposició
directa i si hi ha guanys es tribu-
ta i si no hi ha guanys no”. 

L’expert va indicar que es
tracta de fer el que “es fa a tot

arreu, no estem inventant res”
però adaptant el sistema i els
tipus a aplicar a les necessitats
del país. 

Bartumeu va afirmar que s’ha
d’acabar de concretar un calen-

dari, però que “som conscients
que el nostre marc fiscal no el
podrem implantar l’endemà de
guanyar les eleccions”, ja que,
entre d’altres requisits, caldran
canvis legislatius.

Jaume Bartumeu, durant la jornada de treball que es va celebrar en un hotel de la capital. F. GALINDO

“Som conscients que 
el nostre marc fiscal no 

el podrem implantar
l’endemà de guanyar 

les eleccions”

“Es tracta que si a algú li
van bé les coses, que hagi
de contribuir més, i que si

es consumeix més, es
recapti més pel consum”

Josep Maria Duran
Assessor 

“Eliminarem aquesta
mena de selva de figures

indirectes que crea 
preocupacions i angoixes

als empresaris”

Les frases

“Els empresaris
volen una una
normativa clara
i no el desgavell
actual”

“Pagar impostos no
aixeca onades d’alegria a
cap país”. El candidat de
l’Alternativa va assenya-
lar que és conscient que
s’haurà de fer una feina de
pedagogia per fer enten-
dre a la ciutadania, i espe-
cialment als sectors em-
presarials, que el sistema
fiscal defensat pels social-
demòcrates és el més ido-
ni. Bartumeu va recordar
que ja està “parlant amb la
gent i escoltant les preo-
cupacions” i que “tan bon
punt tinguem l’informe
del professor Duran l’ani-
rem a explicar i comen-
tar”. Però el dirigent so-
cialdemòcrata també va
apuntar que “ja de sortida
sabem que els empresaris
volen una normativa clara
i senzilla i no el desgavell
actual”. 

Tanmateix, el polític va
insistir que la reforma fis-
cal plantejada també ha
d’ajudar a establir “un dià-
leg franc i positiu” amb
Europa i a sortir “de la
zona grisa” de la llista de
paradisos fiscals. Però
Bartumeu també va voler
deixar clar que tampoc se-
rà una pressió fiscal “exa-
gerada”.

Jaume Bartumeu
President del grup del PS al Consell i candidat a les generals

Uns vint mestres assisteixen a un
curset sobre com tractar la dislèxia

EDUCACIÓ

Es calcula que més d’un 30% de la població pateix el trastorn
A. T.

Andorra la Vella

Una vintena de mestres i al-
tres especialistes de l’àmbit edu-
catiu van acudir ahir a l’hotel
Diplomàtic d’Andorra la Vella,
per seguir un curs monogràfic
sobre la dislèxia i altres trastorns
similars, com el dèficit d’atenció
i hiperactivitat (TDAH).

Les classes, que es van desen-
volupar durant tota la jornada,
les va impartir Víctor Navarro
Sostres, pedagog, logopeda i
director del prestigiós centre

especialitzat d’estudi i trac-
tament de la dislèxia Montserrat
Estil·les, de Barcelona. L’orga-
nització va córrer a càrrec de
Jèssica Rodríguez, secretària del
Col·legi de Logopedes d’Andor-
ra, amb la col·laboració de Crè-

dit Andorrà. Els docents van
constatar la importància de diag-
nosticar el problema al més aviat
possible, ja que segons Rodrí-
guez, aquests trastorns exigeixen
una reeducació molt llarga.

A més, la secretària dels lo-
gopedes afirma que és un pro-
blema molt més extens del que
sembla. Entre el 30% i el 40% de
la població podria patir dislèxia,
un nombre que considera molt
elevat. Hi ha altres anomalies, de
gravetat igual o superior, que
afecten a persones de qualsevol
edat, com per exemple la dislà-

bia, que dificulta la parla dels
qui la pateixen i que només pot
tractar-se amb l’ajuda d’un espe-
cialista.

Jèssica Rodríguez també va
assenyalar que cada cas de tras-
torn s’ha d’analitzar de manera

específica, ja que l’actitud del
nen que mostra els símptomes té
un paper determinant. A més,
Rodríguez va recordar que en les
situacions més severes poden
ajuntar-s’hi diverses alteracions
funcionals.

Moment del curs ofert ahir a Andorra la Vella. FERNANDO GALINDO

Els docents van constatar

la importància de

diagnosticar el problema

al més aviat possible


